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Informaèní cedule s názvem „Líbeznice v pohybu“ se objevily na konci prázdnin v roce 2016 na 
všech vstupech do Areálu zdraví. Nový infosystém na jednom panelu znázoròoval mapu veške-
rých sportovišť v Líbeznicích, které propojovala červená síť přístupových cest. Sportovně-volno-
časový prostor v areálu školy, který zahrnuje nejen atletický ovál s dopravním hřištěm, dětské 
hřiště, malé travnaté fotbalové hřiště, víceúčelové hřiště s umělým povrchem, ale i barevně zna-
čené běžecké trasy v různé délce, Areál zdraví s prastarou chatou na ping-pong, venkovním 
fitness, workoutem, dětským hřištěm, místem na street basketbal, skateparkem a víceúčelovým 
hřištěm, které se v zimě promění na kluziště, a v neposlední řadě hala Na Chrupavce u velkého 
travnatého fotbalového hřiště. Na obec se třemi tisíci obyvatel to není špatné sportovní zázemí.

LÍBEZNICE V POHYBU. OPRAVDU?

Sportovní hala doslova praská ve švech a už v loň-
ském roce byla doslova bitva o volné termíny pro 
tréninky fotbalistù, stolních tenistù, volejbalistù, 
basketbalistů, bojových sportů, florbalu, atletiky 
i badmintonu. Modrý sál patří spíše ryze ženským 
èi dìtským sportovním aktivitám. Školní tìlocvièna 
funguje jako sportovištì pro party nadšencù, kteøí 
zde po veèerech hrají basket èi volejbal. A to jsme 
pod støechou. 

K venkovním sportům se využívá hlavně atletic-
ký ovál na Duhovce, kde trénuje více než 250 mla-
dých atletů. Mohou zde využít i sektor pro skok 
vysoký a skok daleký, což také pochopitelně činí. 
Jenže to je sportovní oddíl, který vedou zkušení 
trenéøi podobnì jako sporty v hale Na Chrupavce. 

A tady pøichází na øadu jedno velké ALE. Díky 
elektronickému objednávkovému systému vstupe-
nek jak na høištì v Arèu, tak do haly máme pøe-
hled o množství objednávek a vstupenek. A musím 
říct, že mě zájem a vlastně nezájem o víceúčelové 
hřiště v Arču během jara až podzimu velmi pře-
kvapil. Nové høištì vzniklo na místì pùvodního 
asfaltového kurtu, kde se hrával tenis dnes a den-
nì. Byly zde dokonce kurty dva, na místì druhého 
stojí skatepark. Hrálo se nejen rekreaènì, byly zde 
i mistrovské zápasy smíšených družstev. „Pravda, 
soupeř musel zamhouřit obě oči, když přijel hrát 
do Líbeznic, a líbeznický tvrdý povrch akceptovat, 
ale hrálo se,“ øíká starosta obce Jan Havlíèek, kte-
rý byl jedním z èlenù líbeznického tenisové klubu Pokraèování na stranì 3

Archivní foto z otevření skateparku v roce 2016 foto -na-

a hrál mládežnické soutěže. „Večer a o víkendech 
kurt patøil líbeznickým fotbalistùm, stolním tenis-
tùm i atletùm. Sešli se spoluhráèi ze sportovních 
oddílů, spolužáci nebo kamarádi z vedlejší ulice 
a jeden fifteen střídal druhý. Oba kurty byly plně 
využité,“ vzpomíná místostarosta Michal Doubra-
va. A opravdu vzpomíná, protože v současné době 
je líbeznický tenis spíše historií. A nejen tenis.

Když v lednu 2015 proběhl ve školní jídelně 
workshop, kde skupinky mladých Líbezňáků při-
pravovaly návrh budoucího využití Arča, vypadalo 
to, že pro všechny nápady na sportovní vyžití je 
v Arèu málo místa. Nosným prvkem všech nápadù 
byl skatepark, nové tenisové hřiště, přírodní amfi-
teátr ve svahu nad høišti, skluzavka podél schodištì 
a venkovní fitness. Na podzim roku 2015 začaly 
práce na stavbě skateparku a na jaře 2016 byl 
slavnostnì otevøen. Souèástí otevøení byla exhibi-
ce úspěšných skateboardistů a akrobatů na kole. 
Dokonce se uskutečnil první ročník dětské soutěže 
o líbeznického skejťáka. Následující dva roky pro-
bìhl v kvìtnu Freestyle Scooter Contest pro všech-
ny věkové kategorie. Jenže bohužel naposled. Ko-
loběžkáři odrostli, skejťáci asi taky a v roce 2024 
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ROZHOVOR

S ATLETIKOU MŮŽE ZAČÍT 
TÉMĚŘ KAŽDÝ
Líbeznická atletika je na vzestupu. O skvělých výsledcích jejích členů 
se dočítáme skoro v každém čísle Líbeznického zpravodaje. Jak to celé 
funguje, jsem se zeptal člověka nejpovolanějšího, vedoucí oddílu, kte-
rá stojí za atletikou v Líbeznicích skoro od zaèátku jejího novodobého 
vzniku, paní Lenky Zatylnyjové.

Lenka Zatylnyjová  foto archiv -lz-

naopak je potøeba najít takový sport, který je bude těšit. Myslím, že každé dítě 
má sportovní talent, jen musí najít ten správný. Klíèovou roli v motivaci hraje 
také trenér. Dobrý trenér se může stát vzorem nebo naopak dítě od sportu 
odradit. V neposlední řadě jsou motivací i kamarádi, kteří již do nějakého spor-
tovního kroužku chodí.

Jak si v souèasné dobì vede líbeznická atletika?  

Naši atleti jsou moc šikovní. Všechny kategorie, od přípravek až po juniory, 
se ve svých krajských přeborech pravidelně umísťují na předních místech. 
V roce 2024 jsme se účastnili celkem pěti Mistrovství České republiky. Starší 
žákyně se v halové štafetě 4 x 200 m staly mistryněmi republiky, družstvo 
dorostenek se na MÈR na dráze umístilo na 8. republikové pøíèce mezi nej-
většími kluby České republiky. Na prestižní Letní olympiádu dětí a mládeže 
se kvalifikovali čtyři naši atleti kategorie mladšího a staršího žactva. Letošním 
zatím nejvìtším úspěchem je halové Mistrovství České republiky jednotlivců 
dorostu a juniorù, kam jsme mìli nominovaných pìt atletù v sedmi indivi-
duálních disciplínách a pøivezli jsme odtud jednu bronzovou medaili a spoustu 
finálových umístění. Ale nemůžeme mluvit jen o medailových umístěních. 
Myslím, že vítězové jsou všichni, kdo sportují a tráví svůj čas aktivně. Z toho 
máme nejvìtší radost.

Jaká je spolupráce s rodièi?

Máme interní pravidlo, že se snažíme komunikovat s rodiči a vůbec vystupo-
vat vùèi nim tak, jak bychom my sami oèekávali chování a komunikaci vùèi 
nám a našim dětem. Tím si i při tom množství atletů a trenérů zachováváme 
„rodinnou“ atmosféru, snažíme se s rodiči a dětmi osobně znát, dáváme jim 
zpětnou vazbu a snažíme se o otevřenou komunikaci. Myslím, že právě toto 
rodiče oceňují, a musím říct, že na ně máme opravdu štěstí. Z některých rodi-
èù se stali naši trenéøi a spousta rodièù ráda a ochotnì pomáhá pøi závodech 
a dalších akcích.

A co plány na rozvoj oddílu do budoucna?

Plánů do budoucna máme opravdu hodně. Rádi bychom ještě rozšířili řady na-
šich trenérù o kvalitní posily. Chceme se také zamìøit na rozvoj vztahu rodièù 
a atletù k oddílu, poøádat více spoleèných aktivit, motivovat starší atlety, aby 
zůstávali v oddílu jako trenéři nebo rozhodčí. Snažíme se udržet a pøípadnì 
rozšířit množství akcí, které pořádáme. Mám teï na mysli napøíklad pìt sou-
středění během roku, čtyři námi pořádané závody, účast na Krajských přebo-
rech všech kategorií, spoleèné závody pøípravek s jinými oddíly, speciální miku-
lášské, vánoèní a pøedprázdninové tréninky. Je to hodnì trenérského èasu a je 
stále náročnější skloubit vše s naší běžnou prací. Hlavně ale budeme rádi, když 
se k nám budou dìti stále hlásit a spoleènì strávené chvíle nejen u sportování 
nás budou všechny bavit a tìšit.

Dìkuji za rozhovor.
Radek Kraus

Jak jste se dostala k vedení atletického oddílu a jak dlouho již 
atlety a oddíl vedete?

Líbeznickou atletiku jsem poprvé objevila v roce 2016, když jsem pro syna 
hledala kroužek nějaké všestranné sportovní přípravy. To byla atletika ještě pod 
hlavičkou Stonožky Líbeznice, kterou zastřešovala Miriam Kupková. Postupně 
jsem se zapojila do pomáhání s tréninky a organizací, pøibírali jsme další èleny, 
až se atletika rozrostla na více než 130 členů. Dohodli jsme se, že atletiku od-
dělíme do samostatné organizace. V lednu 2019 tedy vznikl samostatný spo-
lek Atletika Líbeznice, z. s., který jsme založili společně s Petrou Rambousko-
vou, Andreou Pischnothovou, Tomášem Pšeničkou a Luďkem Rambouskem. 
Nyní máme již 21 stálých trenérů a více než dvojnásobný počet členů. Vedení 
a organizace celého spolku je èinnost motivující, ale èasovì velmi nároèná 
a už nějakou dobu mi čím dál víc zasahuje do mých standardních pracovních 
povinností.

Co vás na atletice nejvíce baví a jak se daøí to pøedávat dìtem?

Líbí se mi, že s atletikou může začít každý a téměř v jakémkoli vìku. Atletika 
slouží jako všestranný pohybový základ pro ostatní sporty, na rozdíl od nìkte-
rých jiných sportù nenutí od zaèátku dìti ke specializaci. Bìh, skok, hod, to 
jsou aktivity, které využijete ve všech ostatních sportech. A právě to se snažíme 
pøedávat dìtem od tìch nejmladších. Aby je pohyb bavil, aby mìly radost 
z toho, že jsou v partě a mohou si společně hrát, občas si zazávodit, společně 
se pobavit, a nauèily se volný èas trávit aktivnì. A pak to nadšení dìtí zase na 
oplátku naplňuje nás.

Kolik dìtí se aktuálnì vìnuje atletice v rámci vašeho oddílu a máte 
dìti i z jiných obcí?

V současné době máme více než 320 členů ve věku od 5 do 20 let. Atleti jsou 
nejen z naší obce, ale také z okolí. Nejvíce dìtí je samozøejmì z Líbeznic, pak 
následuje Bašť, Březiněves, Letňany, Ďáblice, Hovorčovice, Nová Ves, Měšice, 
Předboj, Zlonín, ale i místa vzdálenější. 

Jak se daøí vyrovnávat s rùznými úrovnìmi schopností dìtí v oddílu?

Myslím, že v nejmladším věku dětí není potřeba řešit jejich schopnosti. Nej-
důležitější je, aby na atletiku chodit chtěly a rozuměly základním pokynům. 
V mini přípravkách a přípravkách máme několik skupin a vždycky se je snaží-
me poskládat hlavnì podle vìku. A tomu jsou také pøizpùsobeny tréninkové 
aktivity. Od mladšího žactva, tj. asi od 12 let, se u atletů již začíná řešit výkon-
nost, docházka a závody a rozøazujeme dìti do závodních týmù. Nìkdo ale do 
závodního týmu nechce, a proto máme velikou radost, že nám funguje tzv. 
Atletika pro radost. Ta je urèena právì pro dìti, které nechtìjí závodit nebo 
tøeba nemají ty správné pohybové schopnosti, aby se zaøadily do závodní sku-
piny, ale atletika jako taková je baví. 

Zaznamenala jste u dìtí díky atletice nìjaký pokrok v jejich osob-
ním rozvoji?

Tohle je těžké hodnotit, ale tím, že jsou děti v nìjakém kolektivu, uèí se vzá-
jemně lépe komunikovat, řešit konflikty, mezi některými vzniká zdravá sou-
těživost, děti poznávají nové kamarády. Často v oddíle vznikají dlouholetá 
pøátelství. Sportovní tréninky pomáhají dìtem zjistit jejich schopnosti, zvyšo-
vat fyzickou kondici a zaměřit se i na zdravější životosprávu a aktivní trávení 
volného èasu. 

Jaké jsou nejvìtší výzvy pøi práci s mladými sportovci?

Pro trenéra mladších dětí je důležité, aby děti správně namotivoval a zaujal. 
A aby umìl pracovat s dìtmi, které svým chováním trénink narušují. U starších 
dìtí je zase potøeba správnì nastavit tréninky tak, aby je bavily a posouvaly 
dopředu. A samozřejmě je velmi důležitá komunikace mezi trenéry a atlety 
a vzájemný respekt.

Jak motivovat dìti, aby se vìnovaly sportu?

Motivace ke sportu začíná již v rodině, kdy děti napodobují rodiče a tráví s nimi 
společný volný čas. Pokud je tento čas trávený aktivně, pak samy děti chtějí 
nìjaký sport dìlat. Není vhodné nutit dìti do èinnosti, která je nebaví, ale 
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se na betonových railech prohánìjí pouze hodnì 
mladí koloběžkáři. Kde jsou všichni ti skejťáci? 

V roce 2016 během prázdnin vyrostl nový ven-
kovní fitness a workoutové hřiště. Venkovní fitness 
obèas pøiláká dìti bìhem školní vycházky do Arèa 
nebo jako herní prvek pro malé dìti, ale skuteèné 
cvièení zde provádí málokdo. Naštìstí workoutové 
hřiště má svoji stálou klientelu. Aspoň tak.

Vraťme se ale ještě k tenisu. Několikrát obec 
marně žádala o dotaci na přestavbu asfaltového 
kurtu na víceúčelové hřiště s umělou trávou. V me-
zidobí vznikl projekt chlazeného kluzištì, ve kte-
ré se v zimì høištì promìní. Koneènì jsme získali 
dotaci a v prosinci 2021 jsme zahájili první brus-

Dokonèení ze strany 1

TÉMA

LÍBEZNICKÉ TANEČNICE ZAZÁŘILY VE VÍDNI 
A V NĚMECKÉM SELBU
Taneční škola Dany Gregorové slaví další úspěchy, tentokrát i na mezinárodním poli. Mladé tanečnice z Líbeznic dosáhly fantastických výsledků 
na dvou mezinárodních soutěžích v březnu. Jejich talent a píle přinesly zasloužené vavříny a radost celé obci. Některé z choreografií, které dívky 
předvedly na soutěžích, mohli diváci obdivovat i na nedávném Líbeznickém plese.

lařskou sezonu. Veřejné bruslení, bruslení pro děti 
i hokej pro všechny dokázaly pøilákat bruslaøe od 
těch nejmenších až po seniory. Největší zájem je 
pochopitelnì o pronájem celého kluzištì vìtšinou 
na hokej. 

CO VY A SPORT?

Jenže začátkem března, když slunečné a teplé po-
èasí ledové ploše nepøeje a kluzištì se zavírá, Arèo 
najednou osiří. Kde jsou ti tenisté? Kam se nám ti 
čerchmanti schovali, jak se můžeme zeptat slovy 
českého velikána Járy Cimrmana? V divadelní hře 
Bystrozraký odpověděl, že umřeli. V případě líbez-
nických tenistů bych spíše řekla, že zmizeli. Ti starší 

jsou čím dál starší a mládež o sport, natož o tenis, 
asi nemá žádný zájem. Od března do listopadu 
2022 se prodalo 24 vstupenek na tenis, 16 na ho-
kejbal a sedm na volejbal. V roce 2024 se za celou 
sezonu neprodala ani jedna vstupenka na volej-
bal, hokejbal si pøišli zahrát zájemci jednou, malí 
basketbalisté trénovali venku tøikrát a nohejbal si 
rezervovalo osm partiček. Tenisté sice hráli 42krát, 
ale v rezervačním systému se objevuje převážně 
jedno jméno.

Byl to covid, nebo to nebyl covid? Jsou Líbez-
ničtí čím dál tím línější? Preferují jiné sporty? Kdo 
ví. Každopádně mi v uchu zní povzdech pana 
správce sportovišť: „Takový krásný sportovní areál. 
Škoda, že je spíše prázdný.“ Smutné.

-lè-

Na International Dance Open ve Vídni 1. března 
2025 mladší taneènice, vèetnì tìch nejmladších, sou-
těžily ve dvou kategoriích a v obou si vytančily krásná 
první místa. K tomu získaly prestižní cenu Kids Gold 
Star udělovanou několika nejlepším choreografiím 
z bohatého programu soutěže, což je úžasný úspěch, 
který svìdèí o jejich talentu a precizní práci.

Starší taneènice pak reprezentovaly Líbeznice 
v nìmeckém Selbu 7. bøezna 2025. I ony dosáh-

ly skvìlého výsledku – získaly dvì zlaté medaile 
v obou svých soutěžních kategoriích. A to není vše. 
Tento triumf jim zajistil postup na mistrovství svì-
ta ve Francii, což je neuvěřitelný úspěch, na který 
můžeme být všichni právem pyšní. Dne 23. května 
odjíždějí na mistrovství Evropy v Itálii, kam postou-
pily z mistrovství Èeské republiky z prvního místa.

Gratulujeme všem tanečnicím k jejich skvělým 
výkonům! Přejeme jim hodně štěstí a dalších úspě-

chù a dìkujeme za trpìlivou práci a odhodlanost 
jejich trenérce Daně Gregorové. Tímto vás také 
všechny zveme na zlatý høeb sezony – divadelní 
představení, které se letos koná v neděli 11. květ-
na 2025 v divadle Komedie. Přijďte podpořit naše 
talentované tanečnice a užít si nezapomenutelný 
kulturní zážitek!

-ja-
foto archiv -dg-
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POSVÍCENÍ A PO SVĚTĚ 
JDOUCÍ – SVĚTŠTÍ
S blížícím se podzimem nastává čas konání posvícení, původně nábo-
ženských slavností, které se vztahují k posvěcení místního svatostán-
ku. Zpravidla se konaly v neděli před svátkem světce nebo po něm, 
kterému byl místní svatostánek zasvěcen. V Líbeznicích jsou jimi kostel 
sv. Martina a kaple Panny Marie.

Po staletí se v Líbeznicích slaví posvícení na „Marii“, jedná se o významnou každo-
roční společenskou událost, která i ve 21. století paří k těm nejoblíbenějším.

Ještì poèátkem 20. století se vìtšina obyvatel obce živila zemìdìlstvím. 
Příchodem měsíce září nastal čas, kdy sedláci již měli nejnáročnější část ze-
mědělského roku za sebou. Z větší èásti byla úroda z polí a ovocných sadů 
sklizena a díky ní byl relativní dostatek surovin, mouky, švestek, jablek, hrušek, 
surovin na pøípravu tradièních posvícenských jídel, jako jsou kynuté koláèe. 
Hospodynì mívaly vykrmenou nìjakou tu husičku nebo kachničku. Posvícen-
ské slavnosti pozdního léta a nastupujícího podzimu byly oblíbené hlavnì na 
zemìdìlském venkovì, souvisely také s pùvodnì pohanským díkùvzdáním za 
dobrou úrodu.

Po staletí se o posvícení scházejí Líbezňáci s rodinami, sousedy, aby si užili 
neopakovatelnou atmosféru, krapet si odpoèinuli v rychle plynoucím èase.

Když se řekne slovo posvícení, co člověka napadne? Mnohdy vzpomín-
ky z dìtství na kolotoèe, houpaèky, støelnice a hlasitou hudbu znìjící po 
celé vsi. Jakou jsme my coby dìti mívali radost, když jsme zjistili, že už jsou 
na place houpaèky a kolotoèe, i jak jsme si tuto informaci sdìlovali mezi 
sebou, plni oèekávání, až budeme moci jít si atrakce vyzkoušet. Občas jsme 
mohli vidět i malý zvěřinec. Vybavují se mi krásné pocity při houpání, jak 
se lodička houpačky vznášela „až do nebe“, ale i jak se èlovìku může udě-
lat zle na řetízkovém kolotoči, když to přežene. Ovšem jen nám otrnulo,
už jsme se zase točili a užívali si jízdu. Pravda, bez kolotoče se neobejde 
žádné pořádné posvícení ani pouť. Døíve se mu také øíkalo karusel. První 
kolotoče se objevily v 18. století v jižním Německu a brzy na to se tato 
atrakce rozšířila po Evropě a v 19. století do Ameriky. Původní kolotoče 
byly plošinové, poháněné lidskou silou nebo koňmi. První kolotoč pohá-
něný parou byl vynalezen v Anglii. Postupně byla tato atrakce vybavována 
hudbou, orchestriony, které doprovázely kolotoè svou typickou hudbou. 
Souèasný hudební doprovod jízdy na kolotoèi nebo jiných atrakcí se line 
z reproduktorù. Dnes jsou provozovány tøi typy kolotoèù, øetízkové, ploši-
nové a naklápìcí, jejich pohon je na elektøinu. 

Další důležitou atrakcí mého dìtství bývala støelnice. Døevìná maringotka 
s pultem bývala v obležení kluků všech věkových kategorií, kteří si chtěli vy-
střelit papírovou růži na špejli èi anglièáka. Moc nám chutnal turecký med, 
gumoví hadi, cukrová vata, zkrátka ty správné pamlsky, které se v obchodì 
běžně neprodávaly. Nesmělo chybět ani nazdobené perníkové srdce, frkačka 
èi opièka na gumì. 

Dnes posvícení poøádá obec s místními spolky, nabídka je pøebohatá.
V devadesátých letech nastala „přestávka“, zdálo se, že posvícení je již zasta-
ralým přežitkem, ale veřejnosti tato tradice chyběla, tak se opět navrátilo na 
plac u bývalého rybníka v blízkosti domu čp. 44. Postupně se zájem veřejnosti 
zvětšil natolik, že se místo jeho konání pøemístilo na Chrupavku, kde bylo více 
prostoru.

Světem jdoucí – světští 

Samo se nic neudělá, ani to posvícení. Ti, kdo se na každoročním provozu 
posvícenských atrakcí a nabídce charakteristického zboží podílejí, jsou světští, 
profíci, lidé, kterým se poøádání zábavy pro veøejnost stalo øemeslem. Mají 
zkušenosti po staletí provìøené, pøedávané v rodinách po generace. Jejich prá-
ce vyžaduje ovládání profesí všeho druhu, fortel, sílu, manažerské schopnosti, 
ekonomické znalosti, aby dokázali zajistit akci pro tisíce návštìvníkù tak, aby 
vše probíhalo hladce a bezpeènì. A ještì mít na vše revizi. Navíc se vše ode-
hrává venku za každého počasí. Zkrátka tento životní styl je spíše řeholí a není 
pro slabé jedince, ale jen srdcaøe. 

Jak světští ke svému pojmenování přišli? 

Vychází z charakteru jejich profese, kdy za svou obživou museli a musí světem 
jít, proto světští. Jejich profese sahá do starých dob. Lidé se vždy rádi bavili při 
různých příležitostech, jen kulisy se měnily v čase. 

Při zavedení živností ve druhé polovině 19. století byla živnost lidí, kteøí 
za svou prací putovali, úředně oznaèena jako koèovná. Lidé od kolotoèù 
do této kategorie patřili stejně jako kramáři, brusiči nožů, handlíři, zvě-
roklestièi, kotláøi, dráteníci, zkrátka øemeslníci, kteří docházeli za prací až 
k zákazníkovi.

Světské živobytí se v rodinách dodnes předává z generace na generaci, 
od dìtství se synové uèí od svých otcù, stejnì jako dcery od matek, kdy si 

HISTORICKÉ OKÉNKO

Novomanželé Barešovi, 1945 foto archiv Barešových

předávají důležité know-how. Třeba takové papírové růže do střelnice, což je 
tradièní ruèní výroba, a co kus, to originál. Rodiny svìtské jsou známé svou 
soudržností a respektem k rodičům a prarodičům. Život je pestrý, a tak nìkdy 
stejnì jako v jiných rodinách dochází k mezigeneraèním sporùm nebo k roz-
hodnutí zmìnit profesi. 

Zpravidla mívají dva domovy, jeden stálý, kde pobývají mimo sezonu, a dru-
hý na kolečkách, který obývají, když nastane sezona poutí a posvícení.

Sezona trvá od bøezna do øíjna. Doba pokroèila tak, že na dnešní štace již 
nevyrážejí maringotky a vozy koňmi tažené, ale nahradily je nákladní auto-
mobily, dodávky a karavany s domácností plnohodnotnì zaøízenou, kde se 
vaří běžná česká kuchyně. Když sezona štací v říjnu skončí, práce jako taková 
pokraèuje, zaèíná pøíprava na adventní trhy.

Líbeznický rod Barešů

V listopadu roku 1971 se Na rybníčku v čp. 26 usadil známý světský rod 
Barešů. Více než sto let jezdí se svými atrakcemi, jako je dětský kolotoč, 
střelnice a velký řetízkový kolotoč, po českých zemích. Prodávají taky ty-
pické zboží.

Zakladatelem líbeznického rodu byl Václav Bareš, narodil se v září roku 
1920 v Kozojedech na Plzeňsku, do světské rodiny. Jeho maminka pocházela 
z dalšího známého světského rodu Janečků. Roku 1945 se v Tisé nad Labem 
oženil s dívkou Marií, narozenou roku 1928 v Lobkovicích. 

Svìtské rodiny jsou vìtšinou vìøící, rodina a její pevné vazby jsou pro nì 
samozøejmostí. Tradièní rodinné události jako svatby, køtiny, pohøby jsou i pøí-
ležitostí k setkávání širšího okruhu rodiny. Zejména pohřby jsou velmi okázalé, 
rodina se tak louèí se svými pøíslušníky. 

Rodina Barešova je spøíznìna s dalšími svìtskými rody Brychù, Bradáèù, 
Janečků, Visingerů a Wertheimů. 

Provozování atrakcí se u Barešů věnovala vždy celá rodina. Profesi dokázali 
držet i za těžkých časů, jako byla druhá světová válka.
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Kolotoč řetízkový foto archiv -na- Pokuta Františku Chaloupkovi foto archiv Barešových

Střelnice foto archiv -na- Papírové růže ze střelnice foto archiv -na-

Po roce 1948 došlo ke změnám a zrušení řady živností, nevyhnuly se ani 
provozovatelům atrakcí. Živnost Barešových byla znárodněna stejně jako 
živnosti ostatních provozovatelù atrakcí. Nìkteøí pak zaèali pùsobit pod ná-
rodním podnikem LUNAPARKY Praha-východ.

Pan Václav Bareš v něm byl také zaměstnán a díky svým zkušenostem
pùsobil jako jeho vedoucí pracovník. Po roce 1989, kdy opět došlo ke změně 
režimu a k následné privatizaci, se rodina Barešova rozhodla pokraèovat i na-
dále ve své tradiční světské živnosti. 

I když pan Václav Bareš st. a jeho manželka paní Marie již nejsou mezi námi 
a jsou pochováni na líbeznickém høbitovì, mají pokraèovatele svého øemesla 
ve svých potomcích. V současné době působí v celém Středočeském kraji, 
Praze a setkáváme se s nimi i na líbeznickém posvícení. 

Názvosloví 

Atrakce – všechny typy zábavních podnikù (kolotoè, houpaèka, støelnice). 
Podnik – atrakce provozované svìtskými (kolotoèe, houpaèka, støelnice, stánek).
Štace – místo zastavení, místo působení zábavního podniku za účelem jeho 
provozu. 
Plac – místo, kde se pouť odehrává, kde jsou postavené atrakce.

Děkuji manželům Marii a Janovi Barešovým za poskytnutí informací a foto-
dokumentace z rodinného archivu a panu PhDr. Hanuši Jordanovi rovněž za 
poskytnuté informace.

Hana Bílková
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BARÁČNICKÝ 
MASOPUST
Dne 22. února 2025 se sešly masopustní masky 
ve Žluté kartě Na Chrupavce. 

Maškarní bál, který pořádala Vlastenecko-dobro-
èinná obec baráèníkù Líbeznice, byl plný masek 
a pøevlekù. K tanci nám zahrál výborný Jan Ho-
vorka lidové i moderní písnièky a také ty, které 
jsme si nechali zahrát na pøání. Maškarní bál byl 
o maskách, které se sešly v hojném počtu. Všech-
ny masky byly nádherné a promyšlené. Musím øíct, 
že v některých maskách nám bylo po chvíli tance 
pěkně horko, ale každý maskovaný vydržel a nikdo 
neodložil masku před koncem bálu. Kdo z nás už 
nemohl tancovat, dopøál si nìco dobrého k jídlu 
a pití.  

A když jsme byli z tance krásně unavení, přišla 
na øadu tombola, která byla tentokrát rozdìlena 
na dvě části. Jako vždy se na ni všichni zúčastnění 
tìšili. Tombola byla velice krásná a štìdrá ke všem, 
kdo si zakoupili výherní lístek.

Celá akce je hlavnì o veselí, oslavì a louèení se 
zimou pøed pøíchodem postní doby.

Myslím, že maškarní bál se velice povedl, a po-
kud budete chtít, pøijïte na naši další baráènickou 
zábavu, kde se pobavíte, zatancujete si, pojíte, po-
pijete a možná i něco vyhrajete. 

Sylva Oliveriusová, vzdìlavatelka
foto Václav Mikoláš
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SKAUTSKÝ 
RÁDCOVSKÝ 
KURZ – ZÁVIT 
Být skautem znamená, že se během roku můžete 
tìšit na mnoho rùzných èinností a aktivit. Napøí-
klad od pravidelných schùzek v klubovnì pøes vý-
pravy o víkendech, tábory, různé závody a soutěže 
až po mezinárodní skautská setkání. Kromě zábavy 
je ale skauting i výchova a vzdělávání. A protože 
všechny naše oddíly potøebují šikovné rádce, roz-
hodli jsme se, že budeme organizovat vzdělávací 
kurzy pro děti, tzv. rádcovské kurzy. Rádce druži-
ny je většinou o rok nebo dva starší dítě, než jsou 
ostatní členové družiny, a stojí v čele své družiny.

PRVNÍ POMOC SE NÁM VŽDY 
BUDE HODIT

A tak letos naše skautské støedisko zorganizova-
lo již pátý ročník rádcovského kurzu pro skauty 
a skautky ve věku 12–15 let. Kurz se konal po tři 
víkendy a byl určen těm, kdo již vedou skautskou 
družinu nebo to plánují do budoucna anebo se 
chtějí naučit něco navíc. První víkend si účastní-
ci vyzkoušeli, jak pøipravit schùzku, kde hledat 
inspiraci pro hry, jak funguje družinový systém, 
také trochu z psychologie a pedagogiky. Povídali 
jsme si o bezpeènosti na schùzkách a výpravách. 
Nakonec jsme si pøi zinscenované situaci výbuchu 
bomby v kuchyni vyzkoušeli ošetøit ranìné a zavo-
lat záchranku. Všichni ranění byli nakonec úspěšně 
ošetřeni a už jsme se mohli těšit na další víkend.

foto Jakub Matouš

foto Ivana Krausová

Ten byl více teoretický, plný pøednášek, zpes-
třený trochou her. Na třetím víkendu si účastníci 
vyzkoušeli naplánovat výpravu a druhý den ji i zrea-
lizovat. Děti se rozdělily na dva týmy a každý tým 
naplánoval svoji výpravu, vedoucí pak jednu z nich 
vybrali a druhý den jsme na ni vyrazili. Závěr kurzu 

probìhl v krásném evangelickém kostele v Nym-
burku, kde jsme uspoøádali slavnostní ceremoniál. 
Každý účastník obdržel svůj dekret o absolvování 
kurzu a lucernu, která mu bude svítit a vést ho na 
cestě skautským životem.

Ivana Krausová
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HALOVÁ ATLETICKÁ SEZONA POMALU KONČÍ
Každý rok si plánujeme, co všechno v hale stihneme, vždyť sezona začíná již na konci listopadu předcházejícího roku. A když se blíží polovina 
března, tak jen nevěřícně kroutíme hlavou, jak to rychle uteklo, a už se pomalu vidíme na dráze a venkovních závodech. A co jsme během těch 
čtyř měsíců zvládli?

Halové soustředění na Strahově v roce 2024 mělo teprve svůj 2. ročník, 
ale už ho bereme jako nedílnou součást zimní přípravy. Tři dny dvoufázového 
tréninku v nafukovací hale vèetně každodenní regenerace v bazénu a sauně 
v Neratovicích, oběda i svačin. Letos se zúčastnil dvojnásobný počet atletů 
i trenérù. Svou roli v tom zøejmì hrál i fakt, že jsme díky dotaci Středočeského 
kraje mohli atletům soustředění nabídnout zdarma, což je v dnešní době plné 
výdajù opravdová pomoc.

Slavnostní večer na Chrupavce má už svou tradici a všichni se na něj 
moc tìšíme. Je to takové milé završení celoroèní práce atletù a trenérù a vìøte, 
že vidět své svěřence jinak než ve sportovním oblečení nebo oddílovém dresu 
a promluvit si v klidu a beze spěchu je opravdu skvělý zážitek.

Halové víkendové tréninky na Strahovì v listopadu a prosinci, ale i mezi 
vánoèními svátky nás pravidelnì vytáhnou od pohádek a nicnedìlání a rozptýlí 
nás pohybem.

Novoroční závody pořádáme spolu s dalšími čtyřmi oddíly a je to již také 
tradice, že se první sobotu v lednu utkají naši atleti, opìt v hale na Strahovì, 
s dalšími nadšenci a zapíší si do statistik své nové halové výkony.

V lednu proběhl první trénink našeho oblíbeného projektu Atletika pro 
celou rodinu, kde si společně užijí svůj čas rodiče se svými dětmi a trenéry 
a vždy je to trénink plný nadšení. Máme velikou radost, že se schází skvělá 

parta sportovně založených rodičů a že panuje jen přátelská a velmi milá at-
mosféra.

Pokračovaly také doplňkové páteční plavecké tréninky v Neratovicích 
a ètvrteèní vrhačské a hodecké speciálky ve Staré Boleslavi.

ČEKÁ NÁS SEZONA NA DRÁZE

Během ledna a února se konají Krajské přebory jednotlivců všech katego-
rií – mužů, žen, dorostu, juniorů, žactva i mladšího žactva. Letos se některé 
termíny opět kryly s jarními prázdninami, což všem docela komplikuje život. 
Ale bohužel je to každoroční realita a musíme se s tím nìjak vypoøádat. Také 
se do všech závodů vložila probíhající chřipková vlna, která zasáhla opravdu 
všechny kategorie a měla vliv nejen na výkon atletů, ale také na jejich účast 
na závodech. Nebudeme zde vypisovat jednotlivé výsledky, ty byste našli na 
našich facebookových stránkách. Musíme ale říct, že i přes všemožné kompli-
kace se atletùm opravdu daøilo a v souhrnu za Krajské pøebory jsme v rùzných 
kategoriích získali šest zlatých, osm støíbrných a devìt bronzových medailí, 
bezpočet umístění ve finálových osmičkách a spoustu vylepšených osobáčků. 

Vrcholem každé sezony je Mistrovství České republiky, kde jsme opět měli 
svá zastoupení. Na Mistrovství České republiky dorostu a juniorů do 
Ostravy se kvalifikovalo celkem pět atletů v sedmi individuálních disciplínách, které 
ještě doplnily štafety na 4 x 200 m. Výkony byly opět skvělé a naši atleti a atletky 
dovezli medailové 3. místo v běhu na 400 m a dále 4. místo ve štafetě doroste-
nek, 5. místo v trojskoku dorostenců, 6. místo v překážkách, 11. a 13. republi-
kové místo ve skoku dalekém, 12. místo v běhu na 60 m a 13. místo v trojskoku 
dorostenek. Opravdu skvělá republiková umístění. Dìkujeme.

Další Mistrovství České republiky èekalo na žactvo. Konalo se první 
bøeznový víkend v Atletické hale Otakara Jandery na pražském Olympu. No-
minovaných bylo celkem šest atletù v osmi individuálních disciplínách a dvì 
štafety – žáci i žákyně. A jak si naši atleti vedli? Naší nejvíce obsazenou dis-
ciplínou byl běh na 300 m, kde naši žáci a žákyně obsadili hned pět míst – 
6. místo, 15. místo, 18. místo a dvakrát 20. místo v republice, dále skok 
daleký – 12. místo; běh na 60 m – 18. místo; skok vysoký – 7. republikové 
místo; štafety 4 x 200 m – 6. a 14. místo v republice. Všem účastníkům moc 
děkujeme za reprezentaci, takový počet žáků na MČR byl opravdu skvělý 
a jsme hrdí na krásné výsledky.

Jak vidíte, opravdu se nenudíme. Sezonu na dráze zahájíme pravidelným 
jarním soustředěním a pak už budeme jen vyhlížet krásné počasí a nové výzvy, 
které na všechny urèitì èekají.

Tým Atletiky Líbeznice
foto archiv Atletiky Líbeznice

Atletika pro rodinu – 1. trénink, březen 2025

MČR dorostu a juniorů, březen 2025
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AKTIVITY V KLUBU PRO 
SENIORY V LÍBEZNICÍCH
Klub pro seniory v Líbeznicích (Mělnická 275) nabízí pestrý program, 
který přináší nejen možnost aktivního trávení volného času, ale i příle-
žitost k setkávání a sdílení radosti s ostatními. Přijďte se zapojit a užijte 
si příjemné chvíle v přátelské atmosféře!

V tomto čtvrtletí jsme si užili několik zajímavých akcí. Velký úspěch mělo ces-
tovatelské povídání o Peru, které bylo doplněno ochutnávkou bylinných čajů. 
Další oblíbenou aktivitou bylo tvoření šperků z pryskyřice, kde si každý mohl 
vyrobit originální doplnìk.

Nezapomínáme ani na pravidelný pohyb! Každé pondělí od 14 do 15 ho-
din se společně protáhneme při lehkém cvičení. Po lekci si můžete posedět 
u šálku kávy nebo èaje a popovídat si s ostatními.

Pro milovníky výtvarné tvorby nabízíme čtvrteční setkání od 14 hodin urče-
ná tìm, kdo rádi malují. 

Pokud si chcete jen přijít popovídat a strávit čas v příjemné společnosti, 
můžete využít pondělní dopoledne a páteční odpoledne. V tuto dobu je vám 
k dispozici i pracovnice kontaktního centra, která vám ráda pomůže se základ-
ním poradenstvím a administrativou (Marcela Szkanderová – 606 197 170). 

Nejbližší akce:

Velikonoční tvoření – 14. dubna 2025 ve 14 hodin v Klubu pro seniory.

Den pro seniory – 26. dubna 2025 ve 14 hodin v ZŠ a ZUŠ Líbeznice. Přijďte 
zavzpomínat na školní léta, užít si hudební vystoupení, prohlédnout si školu 
a vychutnat si malé obèerstvení.

Srdečně zveme všechny seniory! Přijďte mezi nás, těšíme se na vás.

Iva Sieberová
foto MAS nad Prahou

OKÉNKO PRO SENIORY

MČR žactva, březen 2025
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LETOPISY OBCE 
LÍBEZNICE
XLIV.

Paměti Jiřího V. Paroubka,
jež zapisoval jazykem českým chronologicky do 
farní pamětní knihy jako očitý svědek. První polovi-
nu jich uveřejnil r. 1884 Václav Beneš Třebízský ve 
„Sborníku historickém“.

Budiž zde připomenuto, že Třebízský docházel 
z Klecan do Líbeznic a byl èastým hostem na zdejší 
faøe zastávaje ve správì duchovní a ve škole vikáøe 
Š. Pittnera, když tento jezdil po visitacích. Zajímavé 
jsou „Paměti“ pro poznání tehdejších dějů. Byly to 
zvané „války“ o dědictví rakouské, když císař Karel 
VI. Zemřel, zanechav země dceři své Marii Teresii.

Léta Páně 1740 dne 20. října usnul v Pánu cí-
sař Karel VI. mezi 1. a 2. hodinou v noci. V měsí-
ci listopadu t. r. po svátku Všech svatých táhl do 
Slezska pruský král Bedøich II. s vojskem a pro-
hlašoval, že jako přítel přichází; avšak poznalo se 
brzy, že je nepřítelem domu rakouského. Neboť 
sobì z náchylnosti obyvatelù slezských a po vítìz-
né bitvě u Molvic 10. dubna 1741, kdež Neiberk 
(rak. generál) velel, a to velmi chabì, celé Slezsko 
sobě podmanil a opanoval. Roku 1740 ten večer 
pøed sv. Tomášem (v prosinci), takový hrozný vítr 
po celé české zemi i snad jinde, že jen na miliony 
škod učinil. Celé lesy zvyvracel, množství stavení 
rozboøil, i mnì v té zdejší faøe schodù tìch na dvùr 
kamenných, v tu stranu, kterou se jde ke chlívùm, 
polovici převrhl. Každý pravil, že bude veliká vojna 
v Èechách z toho znamení.

Pokračování příště.
AD

Charlotte Leonard: 
Neohrožená

Hedy Lamarr – žena rozpolcená 
mezi oslnivým Hollywoodem 
a vynálezeckým duchem. Vídeň 
1937. 

Mladé hereèce Hedwig se 
velkolepým zpùsobem podaøí 
utéct od tyranského manžela. 
V Americe se z ní pod jménem 
Hedy Lamarr stane pøes noc 
hvìzda a díky její kráse také 
ikona Hollywoodu. Muži jí leží 
u nohou – avšak o to, co øíká, 
se téměř nikdo nezajímá. Po 
natáèení se Hedy vìnuje své 
velké vášni: vynalézání. Aby 
přispěla k porážce Hitlera, 
vyvinula novou technologii, 
která později posloužila 
jako základ pro bluetooth 
a wi-fi. Nápad krásné ženy 
však nikdo nebere vážně 
a na dlouhá léta tak upadá 
v zapomnìní.

V pozdních třicátých 
a raných ètyøicátých letech 
v celých Spojených státech 
jistì nebyl nikdo, kdo 
by neznal krásnou Hedy 
Lamarr. Málokdo ale tušil, 
že hollywoodská diva ve 
volných chvílích vynalézá 
systém, který o mnoho let 
pozdìji zmìní moderní svìt.

MUŽI, KTEŘÍ VÝZNAMNĚ
PŘISPĚLI K POZNÁNÍ 
O SVĚTĚ
XXVI.

Guerickeho pokusy s vývěvou vyvolaly velký ohlas v celé Evropě. V Anglii 
se jimi inspiroval a navázal na ně Robert Boyle (1627–1691) se svými žáky 
a spolupracovníky. Byl to irský pøírodovìdec, chemik, fyzik a vynálezce, autor 
Boyleova zákona. Byl sedmým synem vévody z Corku. Robert získal nejlepší 
možné vzdělání v Etonu a Oxfordu a během řady studijních cest po Evropě. 
Když dostudoval, zařídil si vlastní laboratoř na statku v Dorsetshiru a v Londý-
nì. Byl to velmi nadšený objevitel, vše ho zajímalo, ale pøi svých výzkumech 
nešel pøíliš do hloubky.

Počet pokusů popsaných v jeho dílech je obrovský. Vymezil chemické pojmy 
prvek, smìs a slouèenina.

Stále intenzivnìji se setkával a spolupracoval se skupinou uèencù, kteøí 
připravovali založení londýnské Královské společnosti, a stal se jedním z jejích 
prvních členů; nabízenou hodnost prezidenta však nepřijal. 

Hmota a její podstata, to bylo velké téma jeho výzkumu. Ve svých experi-
mentech dospěl k tomu, že odmítl tehdy běžné Aristotelovo učení a vrátil se 
k Demokritově představě o atomech z roku 420 př. n. l. Při experimentování 
s plyny se velmi přiblížil objevení kyslíku. Mezitím navázal na Guerickeho práce 
o vzduchoprázdnu. Dìlal pokusy se rtutí ve sklenìných trubicích podobnì jako 
Evangelista Torricelli a Blaise Pascal. Tak objevil zákon udávající závislost mezi 
objemem plynu a jeho tlakem při konstantní teplotě. Později byl nezávisle 
potvrzen Edmem Mariottem.

Robert Boyle bývá oznaèován za prvního moderního chemika, a tedy i jed-
noho ze zakladatelù moderní chemie. Jeho kniha The Sceptical Chymist (Skep-
tický chemik) je považována za přelomové dílo na poli chemie. Celý svůj život 

Z LÍBEZNICKÉ KRONIKY

OBECNÍ KNIHOVNA

OKÉNKO DO KNIHOVNY

zasvětil vědeckým pokusům a vlastně tak neměl čas na rodinný život. Ačkoli se 
jeho přátelé snažili vědce oženit, zůstal svobodný a bezdětný.

/zdroje: internet, Wikipedie, I. Štoll – Dìjiny fyziky/
AD

Robert Boyle foto Google
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POŘAD VELIKONOČNÍCH BOHOSLUŽEB 
V KOSTELE SV. MARTINA

13. dubna KV ĚT NÁ  N E D Ě L E
10 hodin  Mše sv. s oslavou vjezdu Ježíše Krista do 

Jeruzaléma a čtenými pašĳemi 

17. dubna Z E L E N Ý  ČTV RT E K
18 hodin Mše sv. s lidovým zpěvem

18. dubna V E L KÝ  PÁT E K
17.15 hodin Pobožnost Křížové cesty
18 hodin Památka na umučení Páně 

19. dubna B Í L Á  SO B OTA
20.30 hodin  Vigilie – slavnost Zmrtvýchvstání Páně 

20. dubna B OŽ Í  H O D  V E L I KO NO Č N Í  ( n e d ě l e )
10 hodin Mše sv. s lidovým zpěvem
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2025

13. 4. Atletické Duhové závody
– Areál Duhovka

26.–27. 4. Líbebona 
– Sportovní hala Na Chrupavce

30. 4. Čarodějnice
– Areál zdraví

3. 5. Spolkový benefiční ples –
Májová zábava 
– Sportovní hala Na Chrupavce

25. 5. Pohybové odpoledne 
s Andìlkami 
– Sportovní hala Na Chrupavce

31. 5. Diskotéka 
– Sportovní hala Na Chrupavce

5/2025    Farmáøské trhy 
– Mírové námìstí

1. 6. Dìtský den 
– Areál zdraví

8. 6. Líbeznické bludièky
– Areál zdraví
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8. 6. Charitativní sraz automobilových 
veteránù – Mírové námìstí

31. 8. Rozlouèení s prázdninami 
– Areál zdraví

6. 9. Vinné slavnosti
– Mírové námìstí

13. 9. Posvícení 
– park u zdravotního støediska

22. 11. Zahajovací ples
– Sportovní hala Na Chrupace

30. 11. Vánoční trhy a koncert v kostele 
sv. Martina

7. 12. Líbeznické adventní trhy 
– Sportovní hala Na Chrupavce

15. 12. Pekelná hasičárna 
– Hasièská zbrojnice

21. 12. Vánoční turnaj v kopané 
– Sportovní hala Na Chrupavce

2026

17. 1. Líbeznický ples 




